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Kdy bude víc zubařů?

13.8. 2008, autor: LUCIE FRYDECKÁ
Praha - Najít zubaře? Někdy to připomíná detektivku: člověk, který se přestěhuje do jiného města, musí dlouho pátrat
a obtelefonovat spoustu ordinací, než najde jednu, kde ho vezmou.
„Druhá věc je, že zubař, kterého jsem po několikadenním telefonování našla, nechtěl vzít dvouletého syna,“ popisuje
dvaatřicetiletá Jana Bártková, která se loni přestěhovala s rodinou do Brna. A hledání začalo nanovo. Když konečně
zubaře ochotného brát i děti našla, objednal je - ale až na říjen.
Podobně vypadá situace v celé zemi. „Dlouhé objednací doby jsou nepříjemné a nás je prostě málo. Všichni chtějí
všechno,“ shrnuje problém stomatoložka z Krnova Vlasta Bordovská.
Naráží tím na fakt, že zubař má v současné době na starosti rozličnou škálu úkonů. Od těch snadnějších, jako je
čištění chrupu od zubního kamene, až ke složitějším, kdy musí po několik „sezení“ s pacientem řešit, jak pro něj vytvořit
dokonalou zubní protézu.
Šéf České stomatologické komory Jiří Pekárek soudí, že řešením krize v zubařských ordinacích by bylo, kdyby se
kompetence stomatologa rozpustily mezi více lidí. „Stomatolog by pracoval jako jakýsi vedoucí týmu a dělal by ty
nejobtížnější úkony,“ vysvětluje Pekárek. O prevenci a odstranění zubního kamene by se staral dentální hygienista.
Pekárek zdůrazňuje, že pacientů, kteří budou potřebovat nejnáročnější péči, bude v souvislosti se stárnutím populace
pořád přibývat. „Podle našich odhadů se v roce 2022 zdvojnásobí počet pacientů starších 65 let,“ říká šéf stomatologů.
Aby se jejich příval zvládl, budou muset stomatologové pracovat i v důchodovém věku ještě častěji než nyní. Průměrný
věk zubařů přesahuje padesátku a hrozí, že je nebude mít kdo nahradit.
Studium je náročné Ze škol nyní ročně vychází 150 zubařů, což nestačí. Podle studie stomatologické komory by bylo
potřeba, aby počet absolventů zubního lékařství narostl o čtyřicet procent. Ale pozor: stále by to nevedlo k výraznému
zlepšení situace, ale jen k tomu, že by počet stomatologů zůstal stejný.
Příští rok bude absolventů přece jen o něco víc než jiné roky. Poprvé totiž ze škol vyjdou zubní lékaři už po pěti letech
studia. Dříve museli na univerzitě strávit šest let. Ministerstvo zdravotnictví chce krizi zažehnat pomocí úpravy zákona,
která mladým zubařům umožní samostatně pracovat už po ukončení školy.
Dosud byli tři roky pod dohledem zkušenějšího kolegy. Proti tomuto pravidlu stojí fakt, že už během studií mají budoucí
zubaři spoustu hodin praxe.
Zájem o studium zubního lékařství je přitom mezi studenty velký. A dostat se na univerzitu je pořádně těžké. „Bodová
hranice pro přijetí na zubní lékařství je na naší fakultě o dost vyšší než na oboru všeobecné lékařství,“ porovnává Alžběta
Ptáčková, studentka 1. lékařské fakulty pražské Karlovy univerzity. Dříve museli budoucí zubaři zvládnout spoustu
předmětů stejných jako jejich kolegové lékaři. „Teď máme všeobecných předmětů méně, ale zato se klade mnohem
větší důraz na specializované zubařské předměty. Což je samozřejmě dobře,“ dodává Alžběta Ptáčková.
Stomatologická komora by byla pro, aby se počty studentů v jejich oboru navýšily. „A to i za cenu vzniku nové školy,“
říká Jiří Pekárek. Těžko říct, nakolik je to reálná představa. Lékařské fakulty si stěžují na nedostatek pedagogů stejně
jako na málo peněz od státu.

Málo peněz od státu Částka, kterou stát přispívá na jednoho studenta zubního lékařství, je totiž o několik desítek tisíc
nižší, než by bylo zapotřebí. „Školy tak na studenty doplácejí a dostávají se do propadu,“ vysvětluje Pekárek.
Na jednoho studenta by škola ideálně potřebovala 200 tisíc. Ministerstvo školství peníze přidalo před dvěma lety, ale
nyní o další finanční injekci neuvažuje. Krizi s nedostatkem zubařů bude nicméně v nejbližší době řešit speciální komise.
„Stomatologové jsou na druhém místě, co se týká vynaložených nákladů. Výše jsou pouze studenti uměleckých škol,“
poznamenává Helena Müllerová z ministerstva školství.

***

* Zubaři v číslech Jak mizí stomatologové - V roce 2006 studovalo na lékařských fakultách 1 241 studentů obor zubní
lékařství. - Ročně absolvuje okolo 150 zubařů. - Pokud by počet přijímaných studentů zůstal stejný jako nyní, klesl by
za patnáct let počet ordinujících stomatologů o 1 200. - Nyní na jednoho stomatologa průměrně připadá 1 513 obyvatel,
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v některých regionech, jako například na Jesenicku, jsou to až dva tisíce pacientů. - Pokud se nezvýší počet absolventů
zubního lékařství, za patnáct let na jednoho zubaře připadne až 2 255 pacientů Zdroj: Studie České stomatologické
komory


